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Udgiverens forord


Da Kristian Kålund i 1904 udgav sin to-binds oversættelse af Sturlunga saga, var det første gang denne samling af samtidssagaer blev oversat til dansk. For udgivelsen stod Det kongelige nordiske Oldskriftselskab, hvor Kålund selv sad som sekretær. Mere end et hundrede år er gået siden og alligevel har Sturlunga saga hverken været genoversat eller genudgivet i Kålunds oversættelse.


Den nærværende udgave indeholder hele Kålunds oversættelse inklusive hans værdifulde indledning, fyldige noteapparat, oversigter og kort. Kun navneregisteret er udeladt. Enkelte åbenlyse småfejl i teksten er rettet uden kommentarer. Desuden er sagaerne i denne udgave fordelt over tre bind.


Carsten Lyngdrup Madsen


Heimskringla Reprint




Islændinge saga1


Sturla, Tord Gilssons sön, boede i Hvam mere end 30 vintere; han døde, da han var 67 år. Da var hans tvistemål med Povl præst i Reykjaholt endt. Jon Loftsson havde forligt dem og tilbudt at opfostre Sturlas sön Snorre; han var 5 år, da Sturla døde, men Sighvat var 13 år, Tord 18 år, bægge disse var hjemme. Da var den strid endnu ikke afsluttet, som han havde med Einar Torgilsson om det gods, der tilhørte Birning Steinarsson, som da opholdt sig på Hvam, men Gudbjörg og deres sön Torleik boede på Heinaberg2. Efter Sturlas død aflagde Are den stærke hyppige besøg på Hvam, og mellem ham og Gudny opstod stor kærlighed. Are boede på Stad på Snefjældsnæs, han var gift med Gissur Hallssons datter Kolfinna; deres datter hed Helga. Et år efter Sturlas død døde Tume Kolbeinsson i Skagafjord; han var da gift med Turid Gissursdatter3.


Einar Torgilsson dræbes


[1185]. To år efter Sturlas død red Einar Torgilsson til Heinaberg selv syvende og forlangte penge af Gudbjörg, men hun afslog dette bestemt4.


Derefter red Einar og hans folk hen til kvæget og vilde drive det bort. Da løb kvinderne fra gården til og Gudbjörgs sön Torleik, han var da knap 20 år gammel og lille af vækst; med ham var en anden dreng, deres fostersön Snorre, han var yngre. Kvinderne løb efter kvæget og vilde drive det bort fra dem, men Gudbjörg og de to drenge vendte sig mod Einar. Gudbjörg greb med bægge hænder i hans kappe og holdt ham fast på hesten, men drengene huggede bægge på én gang efter ham. Det ene hug ramte i hovedet oven for øret, det andet på kinden, og det så ud til at være det störste. Derefter løb folk til, men drengene løb bort. Her såredes en kvinde, som hed Valgerd, en datter af Brand læge. Einar og hans folk drog hjem og lod kvæget blive tilbage. Dette var om efteråret nær Mattæus-messe. Einar lå af sine sår og præsten Helge Skeljungsson forsøgte at læge ham. Sårene groede først sammen, men ved julefasten slog der sig værk i dem, og de brød atter op. Han døde 2 dage efter Magnus-messe5. Da styrede Salbjörg Ketilsdatter husholdningen på Stadarhol. Bestyrelsen overdroges om vinteren til Torstein Gydason, og da föjedes Aker-øerne hertil; Steinvör Ingjaldsdatter havde da husholdningen under sig. Efter angrebet på Einar Torgilsson drog Torleik og Snorre ud til Skard og var der om natten. Torleik var noget såret. Næste morgen lod brødrene Narve og Torgils, sönner af lovsigemanden Snorre Hunbogeson, dem følge sydpå over fjældet til Hvam. Da var Are der, og han og Gudny tog imod dem, de var stundom i Hvam, men af og til på Stad.


Søgsmålet efter Einar Torgilsson


Efter Einar Torgilsson var hans søstre nærmeste arvinger. Da var Torvald Gissursson bleven gift med Jora, datter af biskop Kløng og Yngvild Torgilsdatter6. Præsterne havde gjort indsigelse mod deres samliv7; noget efter drog da Torvald udenlands og fik af ærkebiskoppen tilladelse til, at de måtte være sammen i 10 år fra da af; men når 10 år var gåede, skulde de skilles, hvad enten det var dem kært eller ukært. De holdt meget af hinanden, men alligevel gik Torvald ind herpå. Yngvild opholdt sig hos Torvald, da Einar blev dræbt, og hun bad ham påtale sagen. Torvald begav sig da til Jon Loftsson og bad ham om råd og hjælp. Jon svarede: »Einars og mit venskab var ikke så stort, at jeg af den grund har nogen forpligtelse i denne sag, men dog forekommer det mig betænkeligt, hvis der ikke skal gives oprejsning for, at ringe folk hugger hövdinger ned, og derfor vil jeg love dig min hjælp i sagen, når den kommer til tinget«. Om foråret drog Torvald og hans broder Magnus til Vestfjordene, og da de kom til Bredefjord, ankom Kalv Snorreson nordfra fra Midfjord og mødtes med dem. De drog vestpå til Saurbø og forberedte søgsmålet i drabssagen. De førte Salbjörg nødtvungen bort fra Stadarhol, og Torgils Gunnsteinsson overtog da kirkegodset og de derværende fattiglemmer8. Derefter begav Torvald og de andre sig til Hvam og stævnede nogle mænd for at have givet drabsmændene underhold. Der var Bödvar9 til stede og bød dem til davre, ti der var da knap tid på fødevarer i herredet; det kaldtes Den slemme vår. Torvald takkede ham for indbydelsen og sagde, at han kendte hans rundhåndede husholdning, men at han dog ikke vilde holde måltid der. Torvald og hans mænd var i alt 18, og de gik alle vejen frem og tilbage10. Disse sager kom for tinget, og Are den stærke førte forsvaret, men understøttedes af Torleiv beiskalde og Bödvar. Torleik og Snorre gjordes fredløse, men der gaves mod betaling tilladelse til at føre dem bort fra landet. Det kom til forlig i alle de anlagte sager, Torleiv beiskalde forpligtede sig ved håndslag på Ares vegne og udredte meget gods.


Denne sommer rejste Are bort fra landet, gården Stad overdrog han Tord Sturlason og gav ham sin datter Helga til ægte. Tord overtog da husholdningen der og godedömmet. Gudny overdrog gården Hvams drift til en mand, som hed Odd dignare11. Hun og Are tog sig bægge skibslejlighed vestpå i Vadil og rejste bort; der rejste også Torleik og Snorre til udlandet. Are døde i Norge. Han gik med nogle andre til for at bære en langskibsrå; da de vidste, at han var stærkere end andre mænd, slap de råen og løb bort. Are lod den alligevel ikke falde, men herefter blev han syg og døde. Gudny drog da til Island og overtog gården Hvam. Arven efter Are tilfaldt Tord Sturlason og Ares datter Helga. Tord var ikke så lykkelig at fatte en sådan kærlighed til Helga, som det burde sig, og det kom dertil, at skilsmisse mellem dem foretoges. Tord tog da til sig Rodny Tordsdatter, som var gift med Berse Vermundsson den rige, og deres venskab varede længe.


Om Tord Sturlason


[1191]. Da der var gået 6 år efter Einar Torgilssons død, bosatte Sighvat Sturlason sig på Stadarhol sammen med Odd dignare. Sighvat syntes ikke om dette sted og flyttede ud til Stad, ti da var forholdet mellem de to brødre så kærligt, at næppe nogen af dem kunde undvære den anden. Den vinter dræbte Torgrim Ingemundsson og Basse Uspaksson Jon Björnsson den rasende på Stadarhol efter messen inde i stuen. Jon den rasende og Björn Sturlason var søstersönner og gode venner. Derfor bad Björn sin broder Tord om hjælp til søgsmålet angående Jons drab12. De fire brødre, sönner af Sturla, og nogle andre mænd drog vestpå til Saurbø; de overnattede i Hvam hos Gudny, og hun ledsagede dem til den varme kilde i Sælingsdal. Hall Areson, som den gang boede på Höskuldsstad, og hans sönner var der til stede. Tords ledsagere havde grebet en tyv der og agtede at hænge ham, men Hall og hans sönner hjalp ham bort. Herover blev Tord Sturlason så vred, at han opfordrede til at angribe dem; men hans moder Gudny og flere andre holdt fast på ham. Da æggede han sine brødre Svein og Sighvat. Hall og hans følge løb op på en høstak og forsvarede sig derfra; der dræbte Åmunde Bergsson en mand, som hed Torhall; da Tord erfarede dette, bad han Svein og Sighvat at holde inde med angrebet, og således skete det. De drog derefter vestpå til Saurbø og indgik forlig angående Jons drab; da gav Tord også bøder for det drab Åmunde havde begået, og de ordnede denne sag fuldstændig. Tord Sturlason ægtede Bjarne Bjarnesons datter Gudrun, som havde været gift med Torvard den rige. Han fik med hende meget gods, og Tord kunde nu optræde som hövding. Sighvat opholdt sig som oftest hos ham.


Strid mellem Tords og Kolbein Tumesons tingmænd


[1195-97]. Håmund Gilsson hed en mand, som boede på Lund i Reykjadal; han var gift med Kolterna Klyppsdatter, en søster til Torvard præst. De to svogre boede på samme gård; Håmund var Tord Sturlasons tingmand. Tord hed en mand, med tilnavnet rød; han boede på Oddsstad ovenfor Lund og var en anselig bonde. Hans sön hed Finn, de var bægge Kolbein Tumesons tingmænd, og Finn opholdt sig for det meste hos ham. På Reykir i Reykjadal boede Torstein Brat-Stein13, han havde sönnerne Gudmund og Stein. Tord rød og Håmund blev uenige om vidjeruskning14 til fjælds, og mangt blev dem til uvenskab. Torgils Skeggeson, som boede i Tunge, var en frænde af Håmund; hans datter hed Tordis. Hende fulgte Gudmund (Tor-)Steinsson på vej efter messe. Torgils løb efter dem, men da han nærmede sig, stak Gudmund øksen bag sin ryg uden at se efter; den ramte Torgils i öjet så at han blev blind på det ene öje. Denne sag blandede Håmund sig i, uden at det kom til noget forlig, men Gudmund var ven med Tord rød, og således var der stærk spænding mellem alle disse. I begyndelsen af vinteren skulde Gudmund rejse til Hvitå-vellir, han bad Finn Tordsson ledsage sig; Grim Erlingsson sluttede sig til som den tredje. De gik forbi gården Lund. Da kom Håmunds fårehyrde, som hed Finnboge, ind og sagde, at Gudmund med to ledsagere gik forbi gården. Håmund sammen med Hallgrim Kolbeinsson og Torgils løb efter dem. Gudmund og hans ledsagere stansede, da de så forfølgelsen; de mødtes uden for gårdens gærde og løb straks mod hinanden. Hallgrim tilföjede Finn et stort sår i skulderen. Gudmund stak til Hallgrim, så at stødet gik igennem skjoldbulen og armen. Da løb Håmund og Torgils bægge mod Gudmund. Gudmund stak Håmund i låret, så at stødet trængte op i småtarmene, men Håmund huggede Gudmund over hånden, så at han huggede to fingre af ved spydskaftet. Grim stod uvirksom. Da kom Torvard præst til med gårdens folk og skilte dem. Gudmund og hans ledsager blev bragte til Skard. Håmund lå længe af sine sår. Han sendte en mand til Stad med bud til Tord. Tord sendte sin broder Sighvat og Halldor, sön af Odd Josefsson, sydpå til dem, og de havde om vinteren flere folk end sædvanlig15.


Om foråret kom det til forlig med Reykir-folkene, men sagerne angående Finns og Håmunds sår indstævnedes for altinget16. Högne præst den rige boede i Bø; han var besvogret med Lund-folkene og Tord Sturlasons ven. Högne bad Tord om at støtte Håmund og Finn, og af den grund mødte Tord mandstærk på tinget. På tinget herskede stor tvedragt. Kolbein Tumeson hjalp Tord rød og støttedes af Torvald Gissursson og alle Haukdølerne i forening med Svinfellingerne og Gudmund dyre. Men Odde-slægten hjalp Sturlungerne, og ligeledes Önund Torkelsson, og Tords svogre Einar brud og Flose, endvidere Ögmund sneis, Tord Bödvarsson, og mange andre. Jon Loftsson holdt sig hjemme i sin bod, men (hans sön) Sæmund førte hans folk. Ved domstolene opstod stor trængsel. Da angreb Tord rød bagfra Tord Sturlason og huggede ham, da lejligheden var bedst, mellem skuldrene med en bredøkse; men den bed ikke, og dog havde Tord hverken brynje eller våbentröje. Da hans broder Sighvat så det, løb han frem mod Torvald Gissursson og huggede til ham; men hans følgesvend Halldor løb frem foran ham, så at Sighvat huggede foden af ham, og dette blev hans banesår. Dermed begyndte anfaldene. Tord Sturlason og Einar brud gav Finn Tordsson ulivssår, og flere andre mænd såredes, för man fik skilt dem. Tord Sturlasons svogre sårede Tord rød, Eyjulv Oddsson bibragte Beine fra Næverholt et sår, og Urda-Stein gav Jon den lave i Sæmunds flok et sår. Der blev nu tilvejebragt stilstand, men det kom ikke til forlig på det ting; biskop Povl havde mest del i mæglingen. Det følgende år herskede heftigt fjendskab blandt folk og ufred i landet. Om efteråret dræbtes Markus på Raudesand, og næste forår var Önunds-branden i Langahlid. I brand-sagen kom det til forlig om somren på altinget således at Jon Loftsson fastsatte betingelserne17; samtidig kom det også til forlig i Røds-sagen, og Tord betalte bøderne for sin broder Sighvat; betalingerne skulde foregå på Tingvellir ved midsommer, Halldor Olavsson foretog udbetalingen, Lid-Orm modtog det udredede.


Sighvat Sturlason ægter Halldora Tumedatter


[1197]. Samme vår Önunds-branden indtraf, bosatte Sighvat Sturlason sig i Hjardarholt. Præsten Magnus Gudmundsson overdrog ham kirkegodset; han havde tidligere ved håndslag overdraget hans fader Sturla kirkeejendommen efter sin død. Sighvat havde til at sætte bo med sin fædrenearv 40 hundreder. Han overtog først Galtardalstunge, men solgte denne gård og købte halvdelen af Stadarhol18. Senere solgte han Stadarhol mod løsøre og satte disse midler på rente, för han bosatte sig. Torleiv hestesko og hans søster Turid lagde deres gods til husholdningen og ledede gårdens drift19. Om somren på samme ting, hvor det kom til forlig i Rødssagen, fremførte Sighvat sin ægteskabsbegæring og bejlede til Halldora Tumedatter; afgörelsen tilkom Sigurd Ormsson og hendes moder Turid Gissursdatter — Halldora opholdt sig hos dem på Svinafell20 —, samt hendes broder Kolbein Tumeson og andre ypperlige mænd, som var hendes frænder. Torvald Gissursson tog ingen del i denne sag, ti han var på den tid ingen ven af Sturla-sönnerne. Turid Gissursdatter svarer hertil, at hun elskede sin datter Halldora så meget höjere end Alvheid, at hun alene vilde bortgive Halldora til den mand, hvem hendes frænder fandt hende fuldt jævnbyrdig, men Alvheid vilde hun bortgifte, når partiet blot fandtes sømmeligt21. Alle Halldoras værger anså dette parti for passende, og Sighvat fik løfte om denne kvinde. Sturla-sönnerne syntes, at det var en lang vej at skulle rejse til bryllup på Svinafell, og man forsøgte da at få det afholdt andensteds. Præsten Magnus Gissursson boede i Tunge ovenfor Skålaholt; han tilbød sin svoger Sigurd at holde brylluppet, og der mødte bægge familier; der samledes her mange ansete folk. Halldora flyttede med Sighvat til Hjardarholt, og deres samliv var godt. Om foråret overtog de gårdens drift og styrede den alene; de erhvervede sig både velstand og anseelse. Præsten Torgils, en sön af lovsigemanden Snorre, gav Tord Sturlason det halve Torsnæsingegodedömme, men den anden halvdel havde Are besiddet. Sighvat overtog da det i slægten nedarvede godedømme, som Sturla havde været ejer af. Sighvat stod i venskabsforhold til Helga Gydadatter, som boede på Brjansløk. Helga havde arvet Torstein Gydason, men Torsteins sön Gelle havde af arven erholdt Flatø, hvor han boede og var gift med Vigdis Sturladatter. Helga manglede kvæg, men havde gode landejendomme. Sighvat støttede hende stadig med store summer, men fik til gengæld af hendes besiddelser hvad han vilde, og således blev Sighvat en meget rig mand.


Sighvat Sturlason har en retstvist med Odde-slægten


På Øre i Kjos boede en mand ved navn Ketil Eyjulvsson med sin sön Ljot; Ketil var en broder til Kol den rige på Mödruvellir. Ved siden af dem boede Markus Skeggeson, som var en frænde af Tord Bödvarsson og tilhørte Markus lovsigemands slægt. De blev uenige i anledning af deres naboskab, og fader og sön tvang Markus til at forrette sin nødtørft inde22. Derefter opsøgte han sin frænde Tord, og da han kom tilbage, dræbte han Ketil og sårede Ljot. Markus var Sæmund Jonssons tingmand og ven. Sighvat Sturlason begav sig om foråret sydpå til Kjos selv syvende. Ketils frænder søgte bistand hos ham, og han forberedte disse sager til søgsmål på altinget. Der var megen tale om disse sager, ti det ansås for en stor nyhed, at nogen på den tid vilde føre sag mod Odde-slægten. Kolbein Tumeson og Sigurd Ormsson støttede Sighvat; de var meget mandstærke. Tord Sturlason stod i venskabsforhold til Sæmund og han rettede sig meget efter hans ønsker i denne sag. Desuden syntes de, at der ikke var meget at vinde ved at göre det af med Markus; han blev fredløs på tinget, men således at han skulde forlade landet og aldrig vende tilbage. Sighvat høstede megen ære af denne sag og Kjos-boerne var altid senere hans venner.


Sighvat støtter en mand mod Vatnsfjordingerne


En mand fra Dalene ved navn Tord, som var en sön af Kolle, dræbte Tord, som var sön af Trågjarn og Helga Erlendsdatter og broder til Brand Torhallsson fra Fjallsende, da de tog bort fra en leg i Snoksdal. Derefter flygtede Tord til Vestfjordene, hvor Torvald Snorreson tog imod ham, og han fulgte ham til drabet på Ljot, en sön af Sæle-Erik. Næste sommer red Torvald til tinget og var i bod med sin frænde Torvald Gissursson, og med ham fulgtes Tord Kolleson. Tord var gået ind i Skard-slægtens bod, som nogle Nordmænd havde taget i brug23, og sad på en kiste. Da kom Brand Torhallsson ind i boden og huggede ham på halsen, så at hovedet næsten gik af, og hævnede således sin broder. Derefter løb Brand til den bod, hvor Sighvat var, og sagde ham hvad der var sket. Sighvat lod kalde til sig Povl Kolleson, som var hans tingmand, men Tords broder og den der skulde påtale sagen, og forligede ham og Brand, förend Torvald erfarede noget; ved dette forlig følte Torvald sig meget krænket, og der var længe uvenskab mellem ham og Sighvat.


Sturla Sighvatsson fødes


Sighvat og Halldora havde en sön, som hed Tume, han fødtes om somren efter at de havde været én vinter sammen24. Den næste vinter var Halldora frugtsommelig, og hendes tilstand udviklede sig langsomt. Gudny Bödvarsdatter25 boede da på Hvam, hun var meget ivrig efter at spörge nyt om Halldoras befindende. En nat drömte hun, at der kom en mand fra Hjardarholt, og at hun spurgte om, hvorledes Halldora befandt sig. Han sagde, at Halldora havde født et barn og at det var en dreng. Gudny spurgte hvad han hed. »Han hedder Kamp-stærk«, svarede manden. Næste morgen kom der en mand fra Hjardarholt og sagde, at Halldora var bleven forløst. Gudny spurgte, hvad barnet var. Han sagde det var en dreng, og at han hed Sturla. [1199].


Snorre Sturlason ægter Herdis Bersedatter


og optræder som Sæmunds forbundsfælle


Snorre Sturlason opfostredes i Odde hos Jon Loftsson, så længe Jon levede. Da han døde, var Snorre 19 år26. Han opholdt sig derefter hos sin fostbroder Sæmund, indtil denne og Tord Sturlason bejlede for ham til Herdis, en datter af Berse den rige fra Borg på Myrerne; Berse ejede 8 hundred hundreder27. Snorre var på den tid uden midler, da hans moder havde forødt de 40 hundreder, som han tog i arv efter sin fader. Gudny udredede da gården Hvam som brudkøbssum, og deres bryllup stod i Hvam. Det var bestemt, at Snorre skulde føre hus sammen med sin moder, men Herdis og han rejste om høsten sydpå til Odde og var der om vinteren.


Efter Jon Loftssons død begyndte Sæmunds stridigheder med Sigurd Ormsson. De stredes om arven efter en mand, som hed Gløde. Jon havde ved håndslag fået sig overdraget hans gods, men arvingerne levede østpå i Sigurds bygd; han satte sig derfor i besiddelse af godset og indsatte til bestyrer en mand, som hed Kåre. Herom tvistedes man på tinget. Sæmund tilbød voldgift af Torvald Gissursson, som den gang var gift med Tora, en datter af Gudmund gris og Solveig, som var datter af Jon Loftsson og søster til Sæmund og biskop Povl. Dette afslog Sigurd, da Sighvat Sturlason og Kolbein Tumeson frarådede ham forlig og lovede ham fuld hjælp, og således blev denne sag ikke afgjort på tinget. Da det led ud på vinteren, efter at Snorre somren forud havde giftet sig28, drog han og Sæmund 19 mand i alt østpå til Sida, og Sæmund lod her dræbe Kåre, som sad på de ejendomme, som Gløde havde besiddet. [1200]. Om foråret indstævnede Snorre Sturlason Sigurd til vårtinget på Tingskålar29. Sigurd sendte tidlig om foråret sin stesön Arnor Tumeson til Sighvat og Kolbein Tumeson og bad dem komme med al den styrke de kunde opdrive, da han havde nys om sagsanlæget. Sæmund sendte Snorre Sturlason til Borgarfjord for at opbyde de tingmænd, som hans fader Jon havde haft, det var både mange og ansete bønder. Han fik en samling dygtige folk. Da Snorre kom med sin flok til Skålaholt, var Arnor Tumeson der til stede; han kom for at søge Sighvats og Kolbeins bistand, men de mente ikke at kunne føre krigsflokke ved forårstid en så besværlig vej: da var Snorre 20 år30 og Arnor 18. Sigurd blev fredløs på tinget. Derefter samlede bægge parter igen folk, men Sæmund blev langt mandstærkere. Sigurd fik 2 hundrede mand. men da han erfarede, at Sæmund havde 7 hundrede mand, trak han sig med sine folk op på Håø31 og beredte sig til modstand der. Under disse vanskeligheder kom biskop Povl og Torvald Gissursson til for at arbejde på forlig, og overmagten var nu så stor, at Sigurd ikke havde andet valg end at se at komme til enighed med Sæmund. Der blev da sluttet stilstand, og de mødtes ved Forså nær Skogar. Deres forlig blev, at biskop Povl skulde afgöre sagen på tinget. Bægge parter drog til tinget, og biskoppen traf afgörelsen der, efter at have rådfört sig med de anseteste mænd. Han tildömte Sæmund ejendommene, men afpassede vilkårene således, at bægge parter kunde føle sig tilfreds; dog blev det Sæmund, hvis anseelse voksede ved denne sag. Kolbein Tumeson mishagede denne afgörelse, og Sighvat var endnu mere utilfreds.


Haukdøleslægtens stamfædre


En berömt norsk mand, Ketilbjörn Ketilsson, drog til Island, da landet viden om var bebygget langs søen. Hans moder var Æsa Grjotgardsdatter, søster til Håkon Ladejarl. Ketilbjörn var gift med Helga, en datter af Tord skegge32 Rappsson; han var hos ham om vinteren nedenfor Blåskogahede og drog om våren op i landet for at søge sig bosted. Så siger Teit33. De byggede sig en skåle, der hvor de søgte nattely, og kaldte stedet Skålabrekka34. På deres vej videre kom de kort herfra til en tilfrossen å og huggede en våge i isen, men tabte deres økse heri; derfor kaldte de åen Øxarå. Den å blev senere ledet ned i Almanna-gjå og gennemløber nu tingsletten35. Da fortsatte de rejsen, til de kom til Reydarmule; der glemte de nogle ørreder, som de havde med sig, og kaldte derfor stedet Reydarmule36. Ketilbjörn bosatte sig på Mosfell37 og tog af det omliggende land, så meget han vilde have. Fra Ketilbjörn og Helga nedstammer Mosfellingerne.


Ketilbjörns og Helgas sön var Teit, fader til Gissur hvide og til Jorunn, som var moder til Asgrim Ellidagrimsson og til Sigfus, som var fader til Torgerd i Odde, moder til Grim og til Sigfus, som var fader til Sæmund den frode. Teit havde flere andre börn end de her nævnte.


Gissur hvide var biskop Isleivs fader; om Gissur berettes meget i kong Olavs saga38 og om, hvorledes han og Hjalte Skeggeson fra Tjorsådal rejste herhid til Island for at forkynde kristendommen.


Biskop Isleiv viedes til biskop i Harald Sigurdssöns dage39. Hövdingerne på Island så, at biskop Isleiv var en meget dygtigere mand end andre gejstlige her på landet, og derfor overgav mange folk ham deres sönner til undervisning og for at han kunde vie dem til præster; af dem blev senere indviede til biskopper Kol40, som var østpå i Vigen, og Jon41, som blev biskop på Holar. Isleiv bispeviedes, da han var 50 år gammel. Pave var den gang Leo, den niende som har båret det navn42. Næste vinter tilbragte Isleiv i Nidaros og drog derefter til Island. Han døde i Skålaholt, da han havde været biskop i alt 24 år. Det var söndagen 6 nætter efter Peters og Povls messe43, 80 år efter kong Olav Trygvesöns fald.


Biskop Isleivs sön Gissur blev viet til biskop i kong Olav kyrres dage44 efter anmodning af landets beboere to år efter sin faders død; af de to vintre tilbragte han den ene på Island, den anden i Gautland. Han fortalte Are præst, at hans rigtige navn var, at han hed Gisrød45. Biskop Gissur var mere afholdt af alle landets indbyggere end nogen anden mand på Island. Af kærlighed til ham og ved hans og Sæmund præsts forestillinger og efter Markus lovsigemands og flere vise mænds råd blev det vedtaget som lov, at alle folk på Island, for så vidt de ikke var fritagne, opregnede og vurderede deres ejendom, og svor at alt var rigtig vurderet, hvad enten det var jorder eller løsøre, og herefter betalte tiende deraf. Det var et stort vidnesbyrd om, hvor lydige alle var overfor ham, at han satte det igennem, at alt gods, som fandtes her i landet, blev edelig vurderet, og ligeledes selve jorden, og tiende udredet deraf, og gjorde til lov, at således skal det være, så længe Island er bebot46. Biskop Gissur fik også gjort til lov, at den islandske biskops sæde skulde være i Skålaholt, og hertil gav han gården Skålaholt og mange andre rigdomme i jorder og løsøre47. Da han anså denne stiftelse for at have nåt kraft og velstand, gav han mere en fjærdedelen af sit bispedömme til at her kunne blive to bispestole på Island48. Forud havde han ladet tælle bønderne49 på Island; der var da i Østfjordinge-fjærdingen 7 hundred, i Rangåinge-fjærdingen 10 hundred, i Bredfjordinge-fjærdingen 9 hundred og i Øfjordinge-fjærdingen 12 hundred, men de taltes ikke med, som ikke skulde udrede tingrejselön50. Ulvhedin Gunnarsson overtog lovsigningen efter Markus og indehavde den 9 somre. Da havde Bergtor Ravnsson den 6 somre. Første sommer, da Bergtor foredrog loven51, var biskop Gissur ikke i stand til at møde på tinget. Han sendte da bud til sine venner på altinget om at man skulde bede Torlak, en sön af Runulv, som var sön af Torleik, der var broder til Hall i Haukadal, at lade sig vie til biskop, og det gjorde de mænd, som modtog hans opfordring. Han rejste bort den sommer, men kom tilbage den næste og var da indviet til biskop. Gissur viedes til biskop, da han var 40 år gammel; da var Gregorius pave, den syvende af det navn. Derpå var han den næste vinter i Danmark og kom somren efter tilbage til Island. Da han havde været biskop i 24 år som hans fader, blev Jon indviet til biskop, han var da 54 år52 Tolv år senere, da Gissur havde været biskop i 36 år, viedes Torlak til biskop i Skålaholt, medens biskop Gissur endnu levede53. Biskop Gissur døde i Skålaholt. Samme år døde pave Paschalis, för end biskop Gissur, endvidere Balduin Jorsala-konge, patriarken Arnald i Jerusalem, den svenske konge Filippus og den græske Konge Alexius. Det var 118 år efter Olav Trygvesöns fald, men 250 år efter at landnamsmanden Ingulv kom til Island54.


De egenlige Haukdøler


Biskop Isleiv havde tre sönner, som alle blev hövdinger, biskop Gissur, Torvald og Teit: Teit opfostredes i Haukadal hos Hall den fromme. Jeg55 kom til ham 7 år gammel, en vinter efter at Gelle Torkelsson døde56. Hall fortalte præsten Are frode, at han kunde huske, at han tre år gammel var bleven døbt; det var 1 vinter för end kristendommen var vedtaget som lov på Island. Han satte bo tredive år gammel og boede i Haukadal 64 år; han var 94 år, da han døde, det var Martins messe 10 år efter biskop Isleivs død. Etter Hall boede i Haukadal hans fostersön, biskop Isleivs sön Teit præst, som var en meget anset mand. Fra ham nedstammer mange folk; den slægt kaldes Haukdøle-ætten. Teit døde 1111 år efter Kristi fødsel, 5 år för end Hvam-Sturla fødtes57.


Præsten Teits sön var Hall, udvalgt biskop og en fremragende hövding; han boede i Haukadal efter sin fader og døde, da der var ledet fra Kristi fødsel 1150 år58. Hall Teitsson var gift med Turid, en datter af Torgeir på Myre. Gissur lovsigemand var deres sön, han boede i Haukadal efter sin fader; han var både klog og veltalende. Han var staller hos kong Sigurd, fader til kong Sverre59. Han hørte også til de bedst uddannede i boglig lærdom, som har været her til lands. Han rejste ofte udenlands og var mere anset i Rom end nogen anden islandsk mand för ham, på grund af sin dannelse og dygtighed. Han lærte vidt omkring de sydlige lande at kende, og derom forfattede han den bog, som hedder »Flos peregrinacionis«60. Han var gift med Alvheid, datter af Torvald Gudmundsson den rige. Deres börn var Torvald, Hall abbed, biskop Magnus, Turid, som var gift med


Tume Kolbeinsson, og Kolfinna, som først var gift med Are den stærke, men senere med Garda-Snorre. En datter af Gissur og Turid Arnedatter var Halldora, som blev gift med Berse Halldorsson; deres börn var Teit, udvalgt biskop, og Torgerd. En datter af Gissur og Torbjörg Reinsdatter var Vilborg, som blev gift med Teit Sugandeson. Valgerd hed en datter af Gissur og Torny Vigfusdatter, hun var gift med Teit Aslaksson; en anden datter af Gissur og Torny var Tordis, hun var gift med Torstein Jonsson. Hall Gissursson var gift med Heidis Sveinbjörnsdatter, deres datter var Hallfrid; en uægte sön af Hall var Magnus, som var gift med Steinvör Såmsdatter, deres sön var Såm. Biskop Magnus var gift med Halldora Hjaltedatter, deres sönner var Hjalte og Gissur.


Gudmund gris' døtre


Torvald Gissursson boede i Rune, han var gift med Jora biskopsdatter, de havde sönnerne Gudmund, Kløng, Björn, Einar, Teit. På denne tid boede Gudmund gris på Tingvold61, han var gift med Jon Loftssons datter Solveig; de havde to døtre, som bægge hed Tora, og til adskillelse af deres navne kaldtes den ene den yngre, den anden den ældre Tora. De var bægge dygtige og vel oplærte kvinder, og ansås for de bedste partier af ugifte kvinder. De begav sig ofte op i Almannagjå62 med deres lærred til den å, som løber her63. En dag, da de befandt sig her ved åen for at more sig, tog den ældre Tora til orde: »hvor længe tror du, søster, at det vil vare, för der mælder sig nogen for at fri til os, og hvad tror du vor fremtid vil bringe«? »Det tænker jeg kun lidet over«, sagde den yngre Tora, »jeg er vel tilfreds med min stilling«. »Det er vist«, sagde den ældre Tora, »at her er godt at være hos vor fader og moder, men her er alligevel ikke synderlig morsomt eller behageligt«. »Det er sandt«, svarede den yngre, »men hvem ved, om du vil befinde dig bedre, når heri sker en forandring«. »Lad os dog for morskabs skyld prøve vor kløgt i denne sag«, sagde den ældre Tora, »og sig mig hvem du ønsker vilde fri til dig; ti jeg er vis på, at vi ikke hele livet vil komme til at sidde ugifte hjemme«. »Det anser jeg for ufornødent«, svarede den yngre Tora, »da alt er forud bestemt; og derfor vil jeg ikke danne mig nogen mening herom eller føre dette i snak«. »Det er sandt«, sagde den ældre Tora, »at ringere ting end menneskers skæbne er forud bestemt, men ikke desmindre beder jeg dig sige, hvilken fremtid du vilde vælge«. »Jeg råder til, at vi ikke taler herom«, svarede den yngre Tora, »hvad der bliver sagt, rygtes hurtig«. »Det er mig lige meget, om dette bliver genstand for omtale«, sagde den ældre Tora, »og jeg skal gærne sige dig først, hvad jeg vilde vælge, hvis du derefter vil fortælle mig, hvad du ønsker«. »Du er den ældste af os«, sagde den yngre Tora, »og du skal sige først, da du ikke vil holde op med den snak«. »Det vilde jeg ønske«, sagde den ældre Tora, »at Jon Sigmundsson64 kom ridende og friede til mig, og at jeg blev bortfæstet til ham«. Den yngre Tora svarede: »Du har sandelig været betænkt på ikke at give slip på den mand, som nu anses for det bedste parti; og du har valgt først, fordi du så, at valget så blev besværligere for mig. Nu ønsker jeg noget langt vanskeligere og usandsynligere. Jeg vilde ønske, at Jora biskopsdatter døde, og at Torvald Gissursson rejste herhen og friede til mig«. »Lad os ende denne samtale«, sagde den ældre Tora, »og ikke ytre noget herom«. Derpå gik de hjem.


Da var de 10 vintre ledne, i hvilke ærkebiskop Guttorm havde tilladt Torvald og Jora at leve sammen65; og Torvald sagde, at aldrig havde han elsket hende höjere end nu, og at han ikke var sikker på, om han kunde overvinde sig til at skilles fra hende, således som han havde lovet ærkebispen; men samme år døde Jora. Næste forår havde Torvald og Jon et ærinde at udføre vestpå i Borgarfjorden. De red sammen og overnattede på Tingvold. Da de næste dag red vestpå, talte de meget om de to Gudmundsdøtre. De to søstre plejede at sove i samme sæng og den ældre Tora lå ved sængestokken66. Da Torvald og Jon kom vestfra, besøgte de igen Tingvold. Da sagde den ældre Tora til sin søster: »nu vil jeg i aften anvise Torvald og Jon vor sæng, og da de vistnok nu anholder om vor hånd, så skal jeg få den, som ligger på min plads, men du den, som ligger på din«. Hun vidste, at Torvald plejede at ligge nærmest sængestokken, og bægge vilde nu helst have ham. »Hvorfor skulde du ikke have lov til at fordele sængelejet, som du vil«, svarede den yngre Tora, »vor skæbne vil dog blive, som det forud er bestemt«. Om aftenen, da Torvald og Jon gik til sængs, spurgte Jon: »Torvald bonde! vil du helst ligge ved sængestokken eller ved væggen«? Torvald svarede: »jeg plejer altid at ligge ved sængestokken, men du skal nu vælge«. »Så vil jeg ligge ved sængestokken« sagde Jon, og således skete det. Morgenen efter fremførte de deres frieri, og udfaldet blev da, at den ældre Tora blev gift med Jon, den yngre med Torvald. Disse börn havde Torvald Gissursson og den yngre Tora: Halldora var deres ældste barn, derefter Gissur jarl og så Kolfinna. Halldora Torvaldsdatter blev gift med lovsigemanden Ketil præst Torlaksson.


Biskop Brand dør, Gudmund udses til hans efterfølger


[1201]. En vinter efter stridighederne mellem Sæmund Jonsson og Sigurd Ormsson døde biskop Brand på Holar. På den tid var Kolbein Tumeson enerådende på nordlandet. Han valgte efter samråd med sine venner præsten Gudmund Areson den gode til biskop, som da var præst på Videmyre hos Kolbein. Gudrid Torvardsdatter, Kolbeins kone, og præsten Gudmund den gode var søskendebörn på fædrene side. Han var en vennesæl og sagtmodig mand, og mange sagde, at Kolbein vilde vælge Gudmund til biskop, fordi han mente da at kunne råde både over lægmænd og gejstlighed på nordlandet.


Denne sommer besøgte præsten Gudmund den gode tinget, men efter ting indbød både sydlændingerne og Østfjordingerne ham til sig. Fra tinget rejste han sydpå til Skålaholt. Den nat han tilbragte der, døde Ketilbjörg nonne67, og biskop Povl lod Gudmund præst synge over hendes lig, medens biskoppen selv og Gissur Hallsson overværede handlingen; denne gudstjæneste var så höjtidelig, at Gissur Hallsson vidnede i den tale han holdt ved graven, at de syntes aldrig för at have hørt en sådan sang, og så et bevis på hendes hellighed i, at en sådan sang blev hende til del. Derfra drog Gudmund østpå over åerne68. Da indbød præsten Arne på Skumstad ham til sig. Der herskede stor dødelighed, så at syv mennesker var døde og desuden både kvæg og heste. Der overnattede han; han viede noget vand og førte relikvier med sig og stænkede selv vandet over hans agre og tun og vidt omkring over engene, og straks hørte dødeligheden op. Derfra drog han østpå under Øfjældene og videre mod øst til Sida og Ver. Han kom så til en gård, som hedder Lomagnup69. Der var da så stort løb i åen Lomagnupså, at gårdbonden Arne slap med nød og næppe op af den og en mand druknede for ham. og på mange steder brød den bort af hans jord. Folk sad øst for åen og kunde ikke komme over, da den var fuldstændig ufarbar. Da Gudmund præst og hans følge kom til åen, steg de af hestene og så, at åen var ufarbar, og væntede. De så da, at vandet i åen faldt. Men da de, som var øst for åen, havde siddet i lang tid ved åen uden at turde ride ud i den, så de, at åen faldt, og besluttede sig til at ride. Da red også Gudmund præst og hans ledsagere ud i åen, og de mødtes omtrent midt i åen med dem, som kom øst fra, og bægge parter var meget heldige med overfarten, men da bægge var komne over åen, da voksede den straks og var ufarbar nogle dage derefter.


Gudmund den godes besøg på Svinafell


Derfra begav Gudmund præst sig til Svinafell til Sigurd Ormsson; der var da kommen Kolbein Tumeson på besøg, og de alle tilbragte der tre dage sammen70. Da drog Kolbein bort, og Sigurd og Gudmund fulgte ham på vej. Da Sigurd og Gudmund vendte tilbage, vilde Sigurd tale alene med ham om de vanskeligheder, der for ham fulgte af stridighederne med Sæmund, idet han næppe kunde udholde den tort og nedsættende omtale, som denne sag gav anledning til; han spurgte Gudmund præst til råds og sagde, at han var mest tilböjelig til at søge at hævne sig på Sæmund.


Gudmund præst bad ham fremfor alt vogte sig for dette, »ti du kan finde dig i, at man taler ilde om dig, fordi du handler rigtig; men jeg vil bede gud om, at han styrker og vogter dig«. »Jeg vil da anmode dig om«, sagde Sigurd, »at du beder til gud om, at han giver dig magt til at skaffe mig en anselig stilling i egnene der nordpå, ti du forekommer mig så betydelig, at jeg aner, at du vil få större indflydelse end du nu har; jeg vilde da overdrage denne gård til min frænde Jon Sigmundsson. Enten vil jeg nu søge bort herfra, hvis du lover mig dette, eller også forsøge mig mod Sæmund, hvorledes det end går«. Gudmund præst sagde, at han da heller vilde love at bede gud om at give sig magt herover. Og samme dag som de havde denne samtale, døde biskop Brand. Således opfyldtes bægges ord: Sigurds erklæring om det udseende, som han syntes Gudmund havde, og det velvillige løfte, som Gudmund præst gav Sigurd om at skaffe ham en stilling, hvis han da kunde göre en ende på hans og Sæmunds uenighed. Ti denne dag fik han bispestolen i sin magt, skönt de ikke vidste det.


Det tildrog sig der, at Sigurd bad Gudmund præst give sig relikvier, og dette gjorde han. Da han gav ham et stykke ben af biskop Jon, sagde en præst ved navn Stein, at benet forekom ham at have en styg farve og et lidet helligt udseende. Gudmund præst spurgte stilfærdig, om han troede, at biskop Martin var mindre hellig, fordi hans ben var sorte, eller om han anså biskop Torlak for helgen eller ej. Præsten Stein svarede, at biskop Jon næppe nåede höjere end til midt på siden af biskop Torlak. Gudmund præst sagde da: »nu skal vi alle bede gud og den hellige biskop Jon, at han må vise sin hellighed ved et tegn for at dæmpe Stein præsts vantro«. Da faldt alle på knæ sammen med Gudmund præst, og derefter lod han alle kysse benet. Da mærkede alle en så stærk duft af benet som af den sødeste røgelse med undtagelse af Stein præst, han mærkede ingen duft. Da skammede Stein sig over sin vantro og sine ord, og han så guds og biskop Jons vrede mod sig deri, at han udelukkedes fra denne herlighed, og bad da gud og den hellige biskop Jon med tårer om tilgivelse. Derefter bød Gudmund præst, at man skulde give Stein præst et stykke af Jons ben, hvis han vilde dyrke ham af fuldt hjærte. Han sagde, at han gærne vilde det, og var bange for, at biskop Jon ikke vilde modtage hans tilbedelse. Nu sagde Gudmund præst, at alle skulde bede den hellige biskop Jon vise Stein præst, at han tilgav ham hans ord. Da Stein så tog imod benet, mærkede han samme duft som de andre. Da takkede alle gud og den hellige biskop Jon; der ringedes med alle klokker og blev sunget Te deum og således dette jærtegn kundgjort.


Der indtraf ligeledes den tildragelse, at der kom løb i den å, som flyder forbi gården, så at den gravede bort af agre71 og tun og gjorde stor skade. Da bad Sigurd Gudmund præst begive sig til stedet og synge over åen. Han brød op med sine relikvier og klerke og sang længe over åen. Morgenen efter var åen forsvundet fra det leje og havde brudt sig et nyt leje vest over sandene.


Der på Svinafell lå en gammel kone og var så nær ved at dø, at hun 7 dage havde været målløs og ikke smagt mad og havde intet lem kunnet røre undtagen spidsen af fingrene og tæerne, men dog kunde hun ikke opgive ånden. Fuldstændig berettet var hun bleven. Hun var et godt menneske. Da Gudmund præst var færdig til opbrud fra Svinafell og var ved at stige til hest, sagde han: »det er sandt, jeg har ikke kysset72 den stakkels syge gamle kone derinde, det skal ikke være således«. Derefter gik han ind og alle fulgte ham. Han kom ind i stuen, hvor den gamle kone lå, og da var hun nær ved at dø. Han kyssede hende og sagde: »lev nu vel min gamle, du skal nu drage til gud, og hils da fra mig guds moder Maria og hovedengelen Mikael, Johannes den døber, Peter og Povl, kong Olav, men fremfor alt min ven Ambrosius«. Da svarede den gamle kone så höjt, at de, der stod udenfor stuen, hørte det lige så tydeligt, »ja«! Og det var det sidste ord hun talte; det var da middag, men hun døde samme dag ved non-tid73.


Gudmund erfarer sin udvælgelse til biskop


Gudmund præst drog nu med sit følge til Østfjordene og kom Bartolomæus messe74 til Stavafell. Der erfarede han ved ottesangs-tid biskop Brand Sæmundssons død; af denne tidende blev han så betaget, som om han var bleven ramt af et stenkast. Han lod straks synge sjælemesse og næste dag alle sjælebönnerne og ligsang med al omhu og kærlighed. De drog siden videre og ankom til Valtjovstad i Fljotsdalsherred til Jon Sigmundsson Ægidius messe75; det var der kirkedag76. De fik en god modtagelse. Da Jon om aftenen førte Gudmund præst ind i kirken, spurgte Gudmund ham om nyt. Jon svarede, at der var store og gode nyheder, »indbyggerne i Skagafjord holder møde i morgen og vælger sig biskop, og du vil blive valgt, ti det er guds vilje«. Fra nu af var der slig rædsel i hans bryst, at han hverken kunde sove eller spise af bekymring for sådanne ting. Aftenen för Korsmesse77 kom Gudmund præst til gården Hlid i Fljotsdalsherred. Da drömte han om natten, at han trådte ind i kirken på Vellir i Svarvadardal, og han syntes, at alteret, prydet med sit bedste skrud, faldt i hans favn. Dagen efter drog de nordpå over heden til Vapnafjord og kom om aftenen til Krossavik. Medens de sad til bords, kom Kolbein Tumesons sendemænd der, og Einar fork trådte frem for Gudmund præst og hilste ham vel. Gudmund spurgte om nyt. Einar svarede: »der er gode nyheder! du er valgt til biskop af Kolbein og alle herredets folk; nu bringer jeg breve og det bud, at du så snart som muligt skulde komme hjem«. Denne tidende gjorde ham så sorgfuld, at han en tid lang ikke kunde fremføre et ord; da bad han gud lade det ske, som vilde være bedst for alle.


Gudmund søger at unddrage sig valget


Næste dag begav Gudmund præst sig til Hov til Teit Oddsson. Der opholdt sig da præsten Halldor Hallvardsson. Gudmund forhørte sig hos Halldor, om der var nogen udsigt til, at han vilde befri ham for dette ansvar og selv påtage sig det. Men han undskyldte sig med sin alder og sagde, at han heller ikke i andre henseender var skikket dertil, og at han vidste, at det ikke vilde hjælpe Gudmund at undslå sig; »det er både guds og menneskers vilje, at du skal være biskop, men jeg vil hjælpe dig med mine bönner og styrke dig i alt hvad jeg formår«. Derfra drog han mod nord til Øxarfjord over Mödrudalshede; de fik hårdt vejr med snestorm, så at deres følge adsplittedes, indtil Gudmund præst indså, at de havde forvildet sig. Han, ledsaget af to degne, Sturla Bårdsson og Lambkår Torgilsson, nåede først til bygden, men langt senere kom de andre. Nu drog de fra nord og kom til Grenjadarstad; der boede den gang Eyjulv Hallsson. Gudmund præst forespurgte sig hos Eyjulv, om han ikke vilde påtage sig at være biskop. Han svarede, at dette hjalp det ikke at forsøge, og at Skagfjordinger og Øfjordinger ikke vilde have nogen anden end Gudmund. Nu drog de videre, og kom ved Mikaels messe78 til Hals til Ögmund Torvardsson79. Ögmund spurgte, om det var sandt, at han undslog sig for at være biskop. Han sagde, at det var sandt. »Hvad skal det betyde«? spurgte Ögmund. Gudmund svarede: »fordi det forekommer mig et stort ansvar at have at göre med mange ulydige og hadefulde, mægtige mænd; vil måske du, min frænde, lyde os, hvis vi påtaler din vandel«? Ögmund sagde: »for hvis fejl skulde du snarere tage ansvaret end for mine! men selv om jeg er dig ulydig, så vil jeg dog være alle andre endnu mere ulydig, og ingen anden vil det nytte at påtale sligt. Det vil heller ikke hjælpe dig at give afslag, det vil gå dig som Ambrosius biskop, ti börnelegene spåede dig som ham, at du skulde blive biskop; ham nyttede det ikke at undslå sig, og således vil det ske med dig, og vi vil ikke have nogen anden biskop end dig«. Derfra rejste Gudmund præst ved vinternats-tid80 hjem til Videmyre, og alle glædede sig over hans tilbagekomst.


Gudmund påvirkes af sin farbroder Torvard


Om lördagen havde Torvard Torgeirsson en samtale med Gudmund i enrum og spurgte, om det var sandt, at han var fast bestemt på at undslå sig for biskopsvielsen og ikke følge hans og andre forstandige mænds råd. Han svarede, at det var sandt. Torvard sagde: »jeg mener at have ret til at være Eders værge, og jeg vil råde«. »Hvad skal det betyde«, spurgte Gudmund, »at jeg ikke får lov til at råde for mig selv«? Da sagde Torvard: »du ved, frænde! at jeg har været vor slægts overhoved og min fader för mig; din fader fulgte mit råd og ligeså mine andre frænder, og det samme tilråder jeg dig; efter mig vil ledelsen tilkomme dig«. Gudmund svarede: »ingen arv tilbød du mig efter min fader, og ringe ære har du hidtil vist mig, uden ladet mig prygle til bogs81; jeg tror også snarere, at du vil bringe mig i forlegenhed end til anseelse, og jeg siger ikke ja hertil«. Torvard udbrød: »hvor har man hørt magen hertil, at afslå sin egen ophöjelse; men det vil ikke hjælpe, du bliver biskop, derom har jeg drömt«. »Hvad har du drömt«? spurgte Gudmund. »Jeg drömte, at jeg skulde gå ind i et stort og höjt hus, så stort, at jeg ikke havde set dets lige, og med så store döre, at de passede hertil. Men da mit hoved var kommet ind gennem dören, så stødte hærderne imod, og jeg kom ikke længere. Denne dröm udlægger jeg således, at din berömmelse vil blive så stor, at hele kristenheden ikke kan tænke sig din berömmelse så stor som den vil blive. Derefter drömte jeg en anden dröm. Jeg syntes jeg kom ind i kong Olavs hal nordpå i Nidaros, han sad i sit höjsæde, og hallen var fuld af gæster. Han stod op imod mig, bredte armene imod mig og hilste mig med ordene: ‚velkommen Torvard, du vil blive velsignet i alle Nordens lande‘. Jeg ved, at disse drömme gælder dig. Dersom gud vil, at du skal indvies i kong Olavs hal — det er i Kristkirken82, der vil du blive viet til biskop —, da vil dette ske, hvad enten du vil eller ej«. Hermed skiltes de. Torvard fortalte Kolbein deres samtale. Kolbein gik da til Gudmund og berettede om det møde de havde haft på (Vide-) Vellir Ægidius messe: »der var abbeden fra Tingøre og fra Tværå, Gissur Hallsson, Gudmund dyre og mange af egnens folk. Du og Magnus Gissursson blev foreslåede til valg. Gissur talte sin söns sag og fremhævede, at hans forbindelser kunde yde ham en kraftigere støtte, og at han var mere øvet i godsforvaltning end du, men jeg erklærede mig vel tilfreds med hvem af eder der blev valgt. Da sagde Hjalm Asbjörnsson og Haver og mange andre, at de syntes ikke om, at en mand fra en anden fjærding blev valgt; dette forekom alle så rigtigt, at ingen gjorde indsigelse, og alle var enige heri; således er du kåret ubrydelig ved guds og mænds valg. Nu vænter vi, at du følger guds vilje og vor og ikke undslår dig«. Han svarede: »først vil jeg vide og høre, om de andre herredsfolk er af din mening, ti hermed forekommer mig et stort ansvar forbundet, og jeg er utilböjelig til at indvillige«.


Gudmund modtager valget


Derefter sammenkaldtes et møde til om söndagen på Videmyre; der kom herredets folk sammen og forhandlede på ny sagen, men udfaldet blev det samme. De sendte da bud efter Gudmund præst, og Kolbein sagde ham, at de vilde bede om hans samtykke og indvilligelse i at påtage sig den ansvarsfulde stilling, som de havde valgt ham til, nemlig at være biskop. Gudmund præst så, hvorledes Kolbein stillede sig, at han vilde ikke gå ind på andet, og mente dette vilde falde ham lettest; han svarede derfor: »jeg vil da håbe på guds miskundhed og påtage mig dette ansvar, hellere end at ingen skal blive valgt«. Kolbein udbrød: »til lykke med dine ord«! og alle takkede ham på ny; derpå drog folk hjem om aftenen. Om aftenen beredte man ham et höjsæde, og Kolbein bar selv maden frem for ham og bredte en dug på bordet. Men da dugen skulde skaffes i en fart, var den meget slidt, og Kolbein sagde: »dette vidner mere om vor formløshed end Eders fortjæneste, at en så dårlig dug kommer på Eders bord«. Gudmund præst sagde: »det gör intet med hensyn til dugen, men med min bispeværdighed vil det gå på lignende måde; således vil den slides som denne dug«. Kolbein rødmede herved og svarede intet. Næste morgen brød de op til Holar med den udvalgte biskop, Kolbein, Torvard og Gudmunds klerke. Kolbein gav ham en gammel okse om morgenen, da de drog afsted, og sagde, at han skulde være den første til at veksle gaver med ham; Gudmund takkede ham meget.


De rejste nu den dag ud til Holar og kom der om aftenen för Kölns-møernes messe83, hvor man modtog ham med en procession. Da de var ankomne, tog Kolbein hele bestyrelsen og gårdens drift under sig uden den udvalgte biskops tilladelse. På Holar var da til stede Kyvre-Björn. För de kom til Holar, havde Lambkår degn besørget alle Kolbeins skrivelser, når han var hjemme, men straks efter at han var kommen til Holar, viste man ham mistro angående alt skriveri, og Kyvre-Björn toges til brevskrivning i stedet. Kolbein viste ingen mand större fortrolighed end Björn, men Björn fattede straks uvilje til den udvalgte biskop, fordi han ikke anså sig for tilstrækkelig agtet af ham; dette varslede allerede om, hvad Björn senere lagde for dagen, ti der opstod avind hos ham, og den tiltog jo længer den varede. Nu gik det således om vinteren, at Kolbein rådede ene for alt, men den udvalgte biskop blev i den grad tilsidesat, at han ikke kunde sætte igennem, at hans brodersönner opholdt sig der; han skaffede dem da en husholdning på Kalvstad, ved de gaver han havde modtaget om somren. Men Kolbein tillod sig at sidde på bispegården selv syvende. Den udvalgte biskop vilde også lade give de fattige to måltider om dagen, men Kolbein drev dem ind i gæstehuset og lod dem give ét måltid. Da julen endte, kom bryden Torarin Stråledags aften84 til den udvalgte biskop og sagde: »du er ikke videbegærlig angående den husholdnings stilling, som vi har med at göre«. Gudmund svarede: »de vilkår tykkes mig ikke bedst, at give sig af dermed og råde i intet«. Torarin sagde: »da vil jeg dog give dig besked. Jeg har beregnet samme forråd til juleforplejning som længe har været sædvane og som det hvert år kneb med, når der skulde koges til julen, men i år har kosten strakt til en uge længer, og her har dog aldrig været flere folk om julen end nu«. »Det er tydeligt«, sagde Gudmund, »at jomfru Maria synes bedre om hvad her bortgives end Kolbein«. Kolbein sad hos og tav. Derefter gik bryden bort. Nu kom røgteren og fortalte om det foder, som han havde under sine hænder, at aldrig havde foderet slået så godt til som nu. Den udvalgte biskop svarede det samme: »hvem ved, om ikke jomfru Maria synes bedre om hvad her bortgives end Kolbein«.


Den udvalgte biskop får Ravn Sveinbjörnsson


som ledsager på sin udenlandsrejse


Efter julen sendte den udvalgte biskop en mand ved navn Tord Vermundsson for at stævne Ravn Sveinbjörnsson til et møde med sig i Midfjord, da han vilde have hans ledsagelse på sin rejse til udlandet. Da tiden nærmede sig, beredte den udvalgte biskop sig til at drage hjemmefra, og da han var kommen i sin kærre, gik Kolbein hen til ham og sagde: »nu ønsker jeg, at vi gör en ende på det uvenskab, som har været mellem os i vinter, ti det er det eneste rette, og at ingen af os regner den anden det til onde«. Den udvalgte biskop svarede: »jeg mener ikke at have forset mig, og det er godt, hvis I heller ikke har gjort det, men ansvaret er Eders, hvis I har handlet anderledes end I tror«. Kolbein sagde: »ingen af os har alene skylden, således plejer det at være; men det er rimeligt, at vi har den störste skyld, derfor vil vi bede Eder om forladelse; vi vil også tilgive Eder, hvis I har i nogen henseende begået overgreb«. Gudmund svarede: »gode ord er gode, men her ved da ingen af os besked med sin gærning, ti jeg benægter, at jeg i nogen henseende i vinter har begået overgreb, da jeg ikke har haft magten dertil«. Nu drog han til bygderne vestpå og overnattede på Tingøre. Der var en god og forstandig nonne, en eneboerske ved navn Ulvrun, moder til præsten Simon den store; hun holdt så strængt over eneboerlivet, at hun ikke vilde se sin sön, når han besøgte hende. Hun fortalte den udvalgte biskop, at jomfru Maria havde åbenbaret hende, at gud og hun vilde, at han skulde være biskop, »derfor skal du ikke undslå dig, hvis du vil göre guds vilje, hvad du sikkert ønsker, ti således er det bestemt«. Dette udsagn forekom ham betydningsfuldt, og han troede det. Han fortsatte vejen til Midfjord og kom den aftalte dag til Stadarbakke. Samme aften kom Ravn Sveinbjörnsson fra Vestfjordene dertil, således som det var bestemt. Der holdt den udvalgte biskop om söndagen en lang og indholdsrig tale og spurgte, om der var nogen her tilstede, som kendte en mand, der vilde påtage sig den vanskelige stilling, som var ham tiltænkt, eller nogen, som vilde vrage ham, »da vil jeg med glæde give afkald, dersom det kan ske med folks samtykke«. Men ingen dristede sig til at modsætte sig det, og på dette møde afgjordes hans og Ravn Sveinbjörnssons udenlandsrejse; derefter drog bægge hjem, den udvalgte biskop til Holar, men Ravn til Vestfjordene.


Gudmunds brevveksling med Sigurd Ormsson og biskop Povl


[1201-2]. I løbet af vinteren havde den udvalgte biskop sendt en mand med brev østpå til Svinafell. Det lød således: »guds og sin hilsen sender Gudmund, som nu kaldes electus85 til Sigurd Ormsson og Turid. Gud har gjort store jærtegn, for at vi skulde kunne holde vort løfte til eder, at få eder en bolig, således som vi har forpligtet os til. Nu trænger jeg til din hjælp, da jeg har påtaget med en större byrde, end jeg er i stand til at bære. Jeg tilbyder eder derfor med mig at bestyre bispegården og godset; kom så snart som muligt, ti det vil være bedst for bispestolen og os alle. Valete86«. Sigurd brød op østfra efter jul, og han og den udvalgte biskop mødtes på vejen, da denne vendte tilbage87. Sigurd rejste hurtigere i forvejen nordpå til Holar. Da den udvalgte biskop kom til Holar, forhandlede man om, hvilke vilkår Sigurd skulde have. Han sagde, at han ikke vilde overtage stillingen, medmindre bispegårdens bestyrelse overdroges ham ved håndslag. Den udvalgte biskop var uvillig til at give håndslag, men sagde, at han vilde overlade Sigurd bestyrelsen. Da forestillede Kolbein Tumeson og Haver Brandsson og mange andre forstandige mænd den udvalgte biskop, at han skulde hellere overdrage bispegårdens bestyrelse til Sigurd ved håndslag end vrage en sådan mand som Sigurd var, og alle syntes, at man ikke på bedre måde kunde ordne bispegårdens styrelse end ved at overdrage den til Sigurd og Turid; udfaldet blev da, at han ved håndslag overdrog Sigurd bispegårdens styrelse sammen med sig.


Derefter rejste Sigurd med den udvalgte biskops brev til biskop Povl i Skålaholt, det som lød således: »til Povl biskop sender Gudmund præst, som nu kaldes udvalgt biskop, guds og sin hilsen. Jeg har påtaget mig et större ansvar end jeg formår at bære, og har ikke indhentet Eders tilladelse, som det burde sig. Nu vil jeg bede Eder overveje sagen på guds vegne, således som I er pligtig til, og sige hvad der er mest efter Eders sind. Om I vil vælge en anden mand til denne ære og ansvar, som jeg ufortjænt har taget imod, da vil jeg gærne opgive den og træde fra, ti jeg bliver vâr hos nogle, at de mener i denne sag at have sagt for meget; derfor har jeg antaget Sigurd Ormsson til at forvalte godset sammen med mig, da folk ængstedes for min bestyrelse. Vælg nu hurtig, om jeg skal træde til eller fra, således som gud indgiver Eder, og send mig et brev så snart som muligt. Valete«.


Da Sigurd havde bragt biskop Povl dette brev, sendte han en mand med følgende brev østpå til Sæmund i Odde: »biskop Povl sender sin broder Sæmund guds og sin hilsen. Den udvalgte biskops brev er kommet til mig, om at jeg skulde vælge en anden mand til biskop, hvis jeg vilde; han erklærede sig rede til at opgive valget. Han har antaget Sigurd Ormsson som bestyrer, fordi folk var noget bange for, at hans godsforvaltning vilde mangle forsigtighed. Jeg tror at forstå af hans brev, at han agter sig udenlands i sommer, hvis han ikke forkastes, ti han bad mig hurtig forkynde, om jeg vilde vælge eller vrage ham. Nu beder jeg dig sige, hvad jeg skal bestemme«.


Sæmund sendte et brev til svar, som lød således: »til Povl biskop sender Sæmund guds og sin hilsen. Du ved, broder! at den udvalgte biskop Gudmund ikke har vist sig synderlig venlig stemt i min og Sigurds sag, men han berömmes meget af folk, og det er rimeligt, at valget har truffet ham, fordi det således er guds vilje. Jeg hører, at han i mange henseender skal være vel skikket, både ved godhed, retskaffenhed og — hvad der har mest at betyde — ved sin kyskhed. Men hvis der er andre mangler, så lad nordlændingerne tage følgerne, så at de selv bliver ansvarlige for deres valg. Det er mit råd hellere at vælge ham end forkaste ham, ti det er usikkert, om der er nogen, som behager gud bedre end denne, og her er et godt udfald sandsynligt. Det er tvivlsomt, om den findes, som der intet er at udsætte på. Nordlændingerne vilde råde selv angående valget, lad dem nu bære ansvaret for, hvorledes det falder ud«.


Da dette brev kom til Skålaholt, sendte biskop Povl bud til Torvald Gissursson og hans brødre Hall og Magnus, samt til Sigurd Ormsson, og de havde et møde. Biskoppen meddelte dem, at valget var henskudt til hans afgörelse, og at han havde besluttet at antage Gudmunds valg til biskop og ikke forkaste ham. Dette vedtog alle som fast aftale. Biskoppen sendte Sigurd Ormsson nordpå til den udvalgte biskop Gudmund med et brev, som lød således: »biskop Povl sender den udvalgte biskop Gudmund guds og sin hilsen. Gud og vi har valgt dig til biskop, og du er nu urokkelig valgt efter guds og menneskers lov, så fuldgyldig som det lader sig göre i dette land. Nu da gud og gode mænd har lagt dette ansvar på dig, da er det nødvendigt for os at træffe dig så hurtig som muligt, ti jeg forstod af dit brev, at du agtede dig til udlandet i sommer, hvis det går efter dit ønske. Jeg vil møde dig, hvor du bestemmer, men være dig tak skyldig, hvis du besøger mig, dog vil jeg ikke forpligte dig dertil. Jeg har nemlig mange vigtige ærinder til ærkebiskoppen, for hvis skyld jeg beder dig træffe mig, förend du rejser bort. Valete«. Nu forløb vinteren, og efter pinseugen drog den udvalgte biskop til Skålaholt for at træffe biskop Povl og tog imod de breve, som han sendte ærkebiskoppen; derefter vendte han tilbage til Holar. Da kom fra østlandet Sigurd og Turid. De stillede den udvalgte biskop det vilkår, at deres midler ikke mindskedes, og deres gods beregnede de til 2 hundred hundreder88. Det var al slags gods, både kvæg og løsøre, og dette indrömmedes.


Gudmund indvies til biskop


Gudmund var nu rede til at sejle bort med sin tiendevare89. Da han var kommen til skibet, kom fra vestlandet Ravn Sveinbjörnsson, rede til afrejse, således som de havde aftalt. Der var også Tomas Ragnheidsson, Ivar Jonsson, Grimne munk, Eyjulv Snorreson, i alt var de 15 islandske mænd90. De stak i søen söndag morgen för91 Divisio apostolorum. Den udvalgte biskop havde sendt Kollsvein Björnsson fra skibet nordpå i fjordbygden for at hente hans vandtønder; han kom ned til fjorden, da skibet sejlede ud, og blev således strandtåbe92. Der kom da 3 mænd roende, det var Narve fra Brekka, de var komne øst fra med törret fisk fra Flatø. Kollsvein siger dem sin forlegenhed og beder dem om at føre ham ombord. »Ilde er du stedt«, sagde Narve, »og dette er i lige grad fornødent for den udvalgte biskop og for dig, du skal visselig blive hjulpet«. De kastede straks lasten af fartöjet og tog imod Kollsvein og hans sager, hvorpå de under sejl roede ud gennem fjorden. Vinden tiltog og handelsskibet fjærnede sig fra dem. Da Narve så skibet sejle fra dem, spurgte han: »hvor langt skal vi nu ro efter dem, for at du skal anse os for ikke at have skam af vor roning«? Kollsvein svarede: »ud til fjordmundingen, hvor havet begynder«. »Det er billigt«, sagde Narve, »og således skal det være«. Da handelsskibet nåede ud til Hrisø, tog den udvalgte biskop til orde: »nu skal man lade sejlet falde, jeg vil ikke sejle fra min mand, som er i land; desuden vil jeg holde messe i dag på øen«. Det var østmændene93 meget imod ikke at benytte så god en bør; men han sagde, at det vilde de komme til at undgælde for, og at gud vilde forhale deres rejse mere end det skete herved. Da de så, at dette mishagede ham, lod man sejlet falde og kastede anker. Den udvalgte biskop gik da i land for at holde messe. Nu behøvede Narve og de med ham ikke at ro længere, og Kollsvein gik ombord der.


Næste morgen var vinden god, men da de vilde lette anker, var dette fast. Da gik den ene efter den anden til, og de forsøgte alt hvad der faldt dem ind, men det løftedes ikke. Det blev mældt den udvalgte biskop. Han gik så til, velsignede og sagde: »herre! løs du ankeret«, og tog fat i tovet. Da løsnede ankeret. De hejsede derefter sejl og fortsatte rejsen indtil Grimsø, hvor de lå en uge. De fik derpå bør og sejlede nordpå forbi Gnupar94. Da kom der modvind, som drev dem helt vest forbi Skagen95. Her stansede driften og de kom for anden gang nordefter forbi Langanæs, men fik så modvind påny, som drev dem tilbage vestpå i havet. Da drömte en nat en kvinde ombord på deres skib, at en mand i biskoppelig dragt gik langs efter skibet, til det sted, hvor Gudmund sov, og velsignede ham. Hun syntes at forstå, at det var biskop Jon96. Næste dag bad den udvalgte biskop dem hejse sejl og sejle vest omkring landet, »ti nordøstlige vinde blæser nu, og vi vil ikke kunne komme nord omkring landet«. Dette besluttede man sig til; de sejlede forbi Vestfjordene, og sydefter forbi Snefjældsnæs og Reykjanæs, og nåede udfor Øfjældene97. Da mødte de nordøstvinde, som drev dem sydpå i havet, de fik Syderøerne i sigte og kendte dem, og var da komne til de øer, som hedder Hirtir. Der erfarede de kong Sverres død98. De førtes derefter sydpå i Irlands-havet og forbi Irland med stormende vejr, til alle sider hørte de brændinger. Da sagde den udvalgte biskop, at alle skulde gå til skrifte og alle gejstlige lade sig kronrage, og at man skulde aflægge løfter. Det blev gjort som han bød. De lovede at give en alen99 af hver sæk, at sende en mand til Rom og at give et fjærdingspund voks for hver mand til kirkerne. Da faldt straks vinden og de fik bør til Norge. Den udvalgte biskop traf i Bergen kong Håkon, som tog vel imod ham. Derfra drog han nordpå til Nidaros, hvor ærkebiskop Erik indviede ham til biskop.


Sigurd Ormssons virksomhed på nordlandet


Den vinter Gudmund stod i spidsen for gejstligheden på Holar100, sendte Kolbein bud til sin stefader Sigurd og sin moder Turid, samtidig med at den udvalgte biskop sendte sine mænd østpå til Svinafell; han bad dem ligeledes at overtage bispegårdens og godsets bestyrelse i forening med den udvalgte biskop, og forestillede dem, at deres anseelse vilde være meget större på nordlandet end der østerpå. De solgte da gården Svinafell og hövding-dömmet til Sigurds brodersön Jon Sigmundsson. Han var gift med den ældre Tora, en datter af Gudmund gris og Solveig Jonsdatter; deres börn var Orm og Solveig, som var gift med Skegge i Skogar, samt Steinunn, som var gift med Ögmund Helgeson. Jon og Tora boede på Valtjovsstad; den gård solgte de til Teit, en sön af Odd Gissursson, og som var gift med Helga Torvardsdatter, biskop Gudmunds søskendebarn på fædrene side. Da Jon red bort fra Valtjovsstad og sydpå over Øxarhede, vendte han hesten og sagde: »her skilles jeg nu fra Fljotsdalsherred og efterlader intet her«. Hans hustru Tora svarede: »du efterlader noget her, men jeg intet«. Denne spådom gik i opfyldelse på den måde, at nogle år efter blev en dreng ved navn Torarin i Fljotsdals-herred udlagt som Jons sön; han blev senere en fremragende mand, som længere hen skal fortælles. Samme sommer, da disse salg foregik, flyttede Sigurd og Turid til Holar og var der to år. De antog da til opfostring Sighvats sön Tume.


Da Gudmund Areson var blevet bispeviet og han havde været én vinter i Norge, vendte han tilbage til Island til stolen. [1203]. Han og Sigurd var der bægge næste vinter. Den følgende vår bad biskop Gudmund Sigurd at flytte nordpå til Munke-Tværå og genopbygge klosteret, hvis huse var meget forfaldne. Sigurds fader Orm var en søstersön af biskop Björn, som havde stiftet klostret på Tværå, og Orm døde her som munk; Sigurd havde derfor stor kærlighed til stiftelsen, og efter biskoppens og sin frænde abbed Orms anmodning flyttede han derhen og hjalp den på fode i henseende til huse og kvægbesætning.
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